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Letos j i h  b o  štirideset 
Začeli smo poslovno le-

to. v katerem Alpina  praz-
'^uje 40. obletnico obstoja. 

Vstopili smo v novo po
slovno leto. To n a m  samo 
po sebi n e  prinaša nobe-

bistvenih novosti. Kar 
zadeva zunanje  pogoje 
gospodarjenja, bomo v le
tošnjem letu poslovali v 
zelo podobnih pogojih kot 
^ pre j šn jem letu. Tiste 
spremembe pri  pogojih 
poslovanja, kolikor j i h  je, 
°z.  j i h  bo, položaj le še za
ostruje, v ničemer n i  olaj-
®^nja. Dejstvo je, da  se 
»Jugoslavija kot celota že 
Pst let sooča z resno go
spodarsko krizo i n  teža
v a m  še n i  videti konca. 
Naša ekonomska politika 
se n i  uspela poiskati poti, 

bi  nas  v s e  skupaj  pope-
u do konca »tunela«, z 

°4^inii  perspektivami. 
Naša tovarna v letoš-

n j e m  letu praznuje  
^0. obletnico obstoja; to 
n a m  j e  dodatna spodbu
da, da  se ozremo vase, da  
Ugotavljamo, k a j  smo v 
pašem dosedanjem razvo
j u  napravili prav  i n  k a j  
narobe i n  d a  se vpraša-
'По, kakšne so naše mož
nosti v prihodnje, poseb

no dolgoročno. A l i  se bo 
Alpina na  osnovi doslej 
ustvarjenega tudi v pri
hodnj ih  desetih, dvajsetih 
ali tridesetih letih uspela 
razvijati tako, da  bo  utrje
vala  svoj položaj v Jugo
slavi j i  in  v svetu in  supela 
zagotavljati delo in  zaslu
žek naslednj im generaci
jam? 

Če si v tem trenutku do
vol im kratko oceno, k i  bo  
seveda glede n a  kom
pleksnost problematike 
in  z ozirom n a  omejen  
prostor tega sestavka ne
popolna, b i  rekel takole; v 

December 
nadvse uspešen 

vsa Jugoslavija go-
° Križaju in Pe

ci <! » ' zares v sami koni-
m^^^'ovnega smučanja, ne sme-
V o pozabiti na naše: Benedika, 

TOana, Robića, Žana, Bergan-
R L  - j ®  izkazal že v 
mi. kjer j e  bil v slalo-

V Cižman pa 18. V velesla-
j® Cižman kot edini uvr-
Jugoslovan zasedel 23. me-

In^ u dveh kasnejših FlS-sla-
bjx ' a  bili naši: Cižman, Ro-
ичпох Bergant spet zelo 
miri •' vedno uvrstili 

smučarje iz šestih 
Nejko Podobnik Tomaž Cižman 

štiridesetih letih j e  Alpi
n a  prehodila pot od same
g a  začetka, do današnje  
Alpine  z 2000 zaposleni
mi, z nad  2 mil i jona parov 
letne proizvodnje, z mate
rialno osnovo, k i  glede na  
naše razmere niti n i  sla
ba, i n  z odprtimi potmi na  
številne svetovne trge, ki  
n a m  da je jo  lepe možnosti 
za bodoče. Še posebno za 
zadnje  desetletje j e  znači
len iz jemno agresiven 
proboj n a  svetovni trg, i n  
to pod lastnim imenom, 
kar j e  prav gotovo velika 
naložba za naprej.  K a j  bo  
ta kolektiv n a  osnovi do
slej  doseženega sposoben 
napraviti v prihodnje? 

Globoko s e m  prepričan, 
da  smo se v Alpini  odločili 
razvijati take proizvodne 
programe, k i  bodo tudi v 
prihodnosti imeli  trg, se 
pravi možnosti prodaje. 
To ve l ja  tako za žensko 
obutev, k jer  imamo na  do
mačem trgu dobre možno
sti prodaje preko lastne 
maloprodajne mreže, del 
proizvodnje p a  lahko tudi 
izvozimo. Še zlasti to ve
l j a  za smučarsko obutev, 
k j e r  smo si utrli prodajne 
poti v preko 20 držav. 

Prepričan sem, da  ta 
usmeritev sama po  sebi ni 
vprašljiva. Odločilno v 
prihodnosti bo, ali bomo z 
vsemi  našimi močmi poti
skali voz v pravi smeri. 
Prava smer p a  j e  z ozirom 
na  spremembe n a  svetov
n e m  trgu edinole v tem, 
d a  razvi jamo vedno bolj
še izdelke, da  smo j i h  spo
sobni izdelati pravočasno 
i n  predvsem kvalitetno in  
d a  smo j i h  sposobni na  
pravi način prodati na  
svetovnem trgu. Edinole 
to n a m  bo omogočilo pro
dati naše izdelke po takih 
cenah, ki  bodo omogočale 
nadal jn j i  razvoj f i rme  in  

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Cilji letnega 
plana 1987 — 

boljši  
zaslužek 

2 e  s srednjeročnim pia
nom 1986—1990 zasta
vljena usmeritev v kvali
tativen razvoj je  hkrati 
osnovna smer poslovne 
politike v letu 1987. 

Planirana proizvodnja 
za leto 1987 je  2.203.000 
parov obutve. Z upošteva
n jem predvidene inflacije 
bo vrednost proizvodnje 
znašala 28. milijard di
narjev. 

Zaradi zaostrenih po
gojev prodaje na klirin
škem trgu bomo izvoz na 
Vzhod zmanjšali, poveča
li pa bomo izvoz na Za
hod in prodajo na doma
čem trgu. Na Vzhodu bo
mo izvozili 18,6 %, na Za
hod pa 50,1 % celotne pro
izvodnje, ostalo (31,3 % 
celotne proizvodnje) pa 
bomo prodali na doma
čem tržišču. Preko MPM 
bomo poleg 523.000 parov 
Alpina obutve prodali še 
1.177.000 parov dokuplje
ne obutve, skupaj torej 
1.700.000 parov v vredno
sti 12 milijonov dinarjev. 

Velik poudarek bomo 
na področju kadrovske 
politike dali izobraževa
n j u  in  štipendiranju. Do
datne zaposlitve planira
mo v obratih Col in Sent-
jošt, ostale zaposlitve pa 
bodo nujne zaradi nado
meščanja odhajajočih de
lavcev. 

Osnovni cilji kadrovske 
politike pa je  izboljšanje 
kvaliflkacijske strukture, 
oziroma strokovnosti in  
znanja zaposlenih. 
C (Nadaljevanje na 2. strani) 



DOGOYflRJAinO fC -
DOCOYOmU SfflO SC 

Ob rob sklepom delavskih svetov 
22. in 23. DECEMBRA SO SE 

SESTALI VSI DELAVSKI 
SVETI. 

Ker j e  december čas, ko se 
ocenjuje, ka j  smo naredili v pre
teklem letu in načrtuje, kako bo
mo poslovali naprej, so bili tudi 
DS v znamenju teh ocen. 

Na vseh DS je  bila dana infor
macija o poslovanju v zadnjem 
četrtletju. Čeprav smo poslovali 
nekoliko slabše kot smo planira
li, pa j e  rezultat še vedno tak, da 
omogoča izplačilo poračuna. Za
to je  bil sprejet sklep, da se iz
plača poračun v višini 60 % OD v 
11 mesecih 1986, s tem, da se 
prejšnji poračun ne upošteva v 
osnovo. 

Sprejet j e  bil tudi plan za 
1.1987, kjer so opredeljene vse 
bistvene značilnosti poslovanja. 

Vzporedno s planom so dele
gati sprejeli še osnovne cilje, ki 
jih moramo uresničiti v prihod
njem letu, in sicer: 

1. nujno moramo izpolniti oz. 
preseči količinski plan proizvod
nje ter plan obrata kapitala, 

2. več pozornosti moramo po
svetiti kvaliteti izdelkov in ana
lizi fiksnih stroškov. 

Z novim letom se vedno sku
šajo vzpostaviti normalna raz
merja pri OD, ki se med letom 
zaradi povečevanja koeficienta 
uspešnosti DO porušijo, zato so 
delegati sprejeli sklep, da se s 
1.1. povečajo urne postavke za 
150 %, koeficient uspešnosti DO 
pa se zniža od 1,45 na 1,00. 

Ker bodo z resolucijo določeni 
režijski materialni stroški do
segli nekoliko višjo raven, j e  bil 
sprejet rebalans teh stroškov. 

Stroški za prehrano so v letoš
njem letu porasli čez 100 %, zato 
se s 1. januarjem poviša dnevni 
prispevek delavcev za malico s 
50,— na 100,— din. 

DS TOZD Proizvodnja, TOZD 
Prodaja in DSSS so sprejeli tudi 
sklep, da se za leto 1986 izvrši 
prenos stroškov reklame in pro
pagande iz DSSS v TOZD Proiz
vodnja in TOZD Prodaja, soraz
merno z že potrjenim kriterijem 
v letnem planu za leto 1987. 

Sprejet j e  bil tudi plan obra
tov zalog, ki znaša letpo za zalo
ge materiala 6, za pomožni ma
terial 1,44, za nedokončano pro
izvodnjo 12, za zaloge končnih 
izdelkov 9,60, mesečni obrat za
log v MPM 3,60. 

DS TOZD Proizvodnja je  pod 
točko operativni plan proizvod
nje sprejel pomembno novost 
glede mesečnega sprejemanja 
oz. obračunavanja mesečnega 
plana. Za postavitev mesečnega 
plana v oddelku se bo vzelo tre
nutno stanje delavcev in artikli 
z normo. Zastoji, ki bodo nastali, 
se bodo sproti beležili. 

Plan, ki bo odločilno vplival 
na višino stimulacije pa se bo iz
računal iz dejanskega asorUrma
na proizvodnje in dejanskih ur 
na delu. Sprejeti pa so bili tudi 
normativi izmeta obutve zaradi 
slabše kvalitete po posameznih 

Letos j i h  b o  štirideset 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
u s t r e z n o  ž i v l j e n j s k o  ra
v e n  z a p o s l e n i h .  I z h o d i š č e  
n a š i h  r a z m i š l j a n j  m o r a j o  
b i t i  n a š e  m o ž n o s t i  n a  tr
g u ,  z n a t i  m o r a m o  r a z v i t i  
i n  i z d e l a t i  t i s to,  k a r  t r g  
ž e l i  i n  s p r e j m e .  T o  p a  j e  
d o b e r  i n  b r e z h i b e n  p r o i z 
v o d .  

K a j  l a h k o  s t o r i m o  v j u 
b i l e j n e m  40. l e t u ,  d a  b i  
p r i s p e v a l i  k r a z v o j u  A l p i 
n e  v s m e r i ,  k i  b o  zagota
v l j a l a  n a p r e d e k  i n  r a z v o j  
t u d i  p r i h o d n j i m  g e n e r a c i 
j a m ?  P r e d l a g a m ,  n a j  n a m  
b o  40-letnica  v z p o d b u d a  
z a  to,  d a  v t e m  j u b i l e j n e m  
l e t u  p o i z k u š a m o  i z b o l j š a 
t i  k v a l i t e t o  n a š e g a  d e l a .  
P r i  t e m  m i s l i m  n a  k v a l i t e 
t o  d e l a  n a  v s e h  p o d r o č j i h  
p o s l o v a n j a ,  n e  s a m o  p r i  
p r o i z v o d n e m  d e l u .  Č e  iz
h a j a m o  i z  p r e p r i č a n j a ,  d a  
j e  z a č r t a n a  p o s l o v n a  po l i 
t i k a  p r a v i l n a ,  s o  p o  m o 
j e m  m n e n j u  p o t r e b n e  iz-

oddelkih, ki so izračunani na 
osnovi dejanskih podatkov v 
zadnjih treh letih iz končne kon
trole v proizvodnji. 

Posebej so obravnavali tudi 
plan investicij. Planiranih je  
671.000.000 din. Skoraj polovico 
sredstev naj  bi se porabilo za II. 
fazo izgradnje hale v Gorenji va
si, vendar bo dokončna odločitev 
o investiciji sprejeta, ko bodo 
znani rezultati poslovanja v letu 
1986. 

Potrjen je  bil tudi predlog ko
misije za delovna razmerja, da 
se na razpisana prosta dela in 
naloge »vodenje proizvodnega 
oddelka prikrojevalnice« imenu
je  Alojz Poljanšek za dobo 4. let. 

Na DS TOZD Proizvodnja, 
Prodaja DO in DSSS je  bilo 
sprejetih še več sklepov, pri
pomb in predlogov. 

Jožica KACIN 

r 1 

b o l j  s a v e  v k v a l i t e t i  d e l a  
z l a s t i  n a  p o d r o č j i h  r a z v o 
j a  i z d e l k o v ,  b r e z h i b n e  pr i 
p r a v e  t e h n o l o g i j e ,  u p o r a 
b e  p r a v i l n i h  i n  k v a l i t e 
t n i h  m a t e r i a l o v ,  p r a v o č a 
s n e  d o b a v e  m a t e r i a l o v  t e r  
v e č j e  n a t a n č n o s t i  i n  do
s l e d n o s t i  v s a m e m  p r o c e 
s u  p r o i z v o d n j e .  N a  v s a 
k e m  o d  t e h  p o d r o č i j  i m a 
m o  v e l i k e  r e z e r v e  i n  p r e d 
l a g a m ,  d a  p r i  s v o j e m  d e l u  
v s i  p o s k u š a m o  t e  r e z e r v e  
t u d i  n a j t i  i n  i z k o r i s t i t i ,  t e r  
n e k a t e r e  p r o b l e m e  r e š i t i .  
Č e  b o m o  v t e m  u s p e l i ,  bo
m o  s t e m  u p r a v i č i l i  s v o j o  
v l o g o ,  u p r a v i č i l i  s v o j e  
o s e b n e  d o h o d k e  i n  d a l i  
p r i s p e v e k  A l p i n i  p r i h o d 
n o s t i .  

Z ž e l j o  i n  p r e p r i č a n j e m ,  
d a  b o m o  v t e m  u s p e l i ,  že
l i m  v s e m  d e l a v c e m  A l p i 
n e  v e l i k o  u s p e h a  v n o v e m  
le tu .  

T o m a ž  K O Š I R  

Alpina 
j e  spet 

sodelovala 

v Žalcu j e  b i l a  letos podel i tev  nagrad  z a  na jbo l j šega  
športnika i n  športnico Sloveni je.  Kot  ž e  tolikokrat doslej,  se  
j e  tud i  letos izkazalo,  d a  s o  m a n j š i  kra j i  sposobni  pripravit i  
ze lo  l e p o  prireditev.  

A lp ina,  kot  dolgoletni  pokrovite l j  te  prireditve, j e  sode
lovala  tud i  letos. Boris Markel j  j e  v i m e n u  de lavcev  A l p i n e  
pozdrav i l  v s e  športnike In d r u g e  goste i n  j i m  zaželel  v e l i k o  
u s p e h a  v pr ihodn je .  

Menil je, d a  n i  s lučaj,  d a  j e  m e d  nagrajenci  tol iko s m u 
čarjev,  s a j  le-ti u ž i v a j o  p o l n o  podporo m n o g i h  d e l o v n i h  or
ganizaci j ,  m e d  n j i m i  tud i  A lp ine .  

N. P. 

Jana  Erznožn ik  — vodja 
službe z a  anal izo  i n  plani
r a n j e  

Cilji letnega 
plana 1987 - boljši 
zaslužek 

Planirani  celotni  pr iho
d e k  i n  n j e g o v a  del i tev  j e  
v g l a v n e m  vrednostni  od

raz  postav l jen ih  c i l jev  
p o  p o s a m e z n i h  področj ih,  
zato n a  t e m  m e s t u  n e  b i  
podrobne je  razčlenjeval i  
p lan i rane  realizacije.  V 
strukturi  čistega d o h o d k a  
predstav l ja jo  sredstva z a  
a k u m u l a c i j o  v DO A l p i n a  
31 %, sredstva z a  o s e b n e  
d o h o d k e  i n  s k u p n o  pora
b o  p a  69 %. S k u p a j  j e  p la
n i r a n o  3 m i l i j a r d e  d inar
j e v  akumulac i j e ,  o d  tega v 
TOZD Proizvodnja  1 m i -
Ijarda d inar jev,  v TOZD 
Prodaja  p a  2 mi l i j a rd i  d i 
nar jev .  Eden o d  o s n o v n i h  
c i l j ev  v letu  1987 j e  o b  
n i ž j i  parovni  pro izvodn j i  
ohranit i  e n a k e  stroške n a  
enoto  proizvoda, k a r  v 
a b s o l u t n e m  z n e s k u  po
m e n i  rea lno  z n i ž e v a n j e  
stroškov. Kaj t i  l e  o b  i z
polnitvi  tega pogoja  i n  
kval i tetni  pr ipravi  i n  iz
de lav i  obutve,  k i  v o d i  v 
v i š j i  cenovn i  razred, b o  
DO A l p i n a  u s p e š n o  po
s lovala  i n  delavci  A l p i n e  
b o d o  b o l j š e  zasluži l i .  

Jana  Erznožn ik  
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z našimi 
upokojenci v 

40. leto Alpine 
Ni dovolj biti najboljši v 

Jugoslaviji. Alpina ima de
janske možnosti, da poskrbi 
za kruh tudi naslednjim ge
neracijam. Veseli smo uspe
hov in vzdržljivosti kolekti
va. 

To j e  le nekaj  poudarkov s 
tradicionalnega srečanja 
Upokojencev Alpine, ki so s e  
zbrali teden dni pred Novim 
letom v jedilnici Alpine. 

Najprej j e  spregovoril 
predsednik Konference os
novnih organizacij zveze sin
dikatov Alpine, ki j e  dejal: 

»V imenu izvršnega od-
°ora konference sindikata 
ALPINE  v a s  prisrčno po
zdravljam, pozdrav vel ja  tu
di vsem tistim upokojencem, 
•ji iz kakršnihkoli razlogov 
danes niso med nami. 

Ko tako na hitro preletimo 
naše letošnje delovne uspe-
"G, bi j ih takole ocenili: kar  
Uspešno, lahko tudi bolje, 
vendar ne brez težav. Težave 
seveda rešujemo sami, po 
?vojih sposobnostih, znanju 
•n prizadevnosti, ker daril ne 
pričakujemo od nikoder. Te
žave, s katerimi s e  srečuje-
"10, ne po svoji krivdi, nam 
ovirajo hitrejši razvoj in na
predek. Ugled, ki smo g a  
Uspeli dobiti doma in v sve
tu, skozi vrsto let trdnega de-
|a, ne smemo zapraviti. 
Upam si trditi, spoštovani 
Upokojenci, da ste ponosni, 
•JO nadaljujemo vaše začeto 
delo. 

У letu 1987 bomo prazno
vali 40-letnico naše DO. Ve
seli bomo, da s e  ob prazno
vanju takega svečanega ju-
"ue ja  srečamo v veselem 
razpoloženju, s a j  boste po
vabljeni tudi vi.« 

Upokojence j e  pozdravil 
wdi glavni direktor Alpine 
^omaž Košir, ki j e  orisal tre
nutni položaj Alpine in 
Usmeritve. 

Med drugim j e  povedal: 
»Prihodnje leto namerava-

s približno istim številom 
JUdi izdelati približno toliko 

parov obutve, kot letos. 
.Usmeritve so znane: žen-

In ^ ̂ ° d n a  obutev, moški co-
rado program in športna 

obutev: pancerji, tekaški, 
apresski in surf. 

Zgradili smo si tudi pro
dajne poti. Na Zahod name
ravamo prodati okoli 50 % 
celotne proizvodnje, 18 % na 
Vzhod in 32 % na domačem 
tržišču. 

Lansko leto in letos smo 
ustvarili precej novih, izbolj
šanih pogojev za delo, s a j  
smo uvozili strojne opreme 
več kot v prejšnjih petih le
tih . . .  

Tudi letos bomo š e  nekaj  
investirali, vendar bo pouda
rek predvsem v izkoriščanju 
zmogljivosti. Kljub temu bo
mo v proizvodnji š e  dopolnili 
opremo in izboljšali pogoje 
dela v obratu v Gorenji vasi. 

V MPM bomo nadaljevali 
z obnovo prodajaln. Odprli 
bomo nekaj  novih, med dru
gim na Kraigherjevi plošča
di v Ljubljani, tako da bo 
imela Alpina že preko 70 
prodajaln. 

Če ocenjujem naše možno
sti, lahko rečem, da bomo z 
boljšim delom skušali ustva
riti več. Žal na naš finančni 
rezultat v veliki meri vpliva 
tudi jugoslovansko ekonom
ska  politika. Med drugimi 
nerealni tečaj dinarja v pri
merjavi z zahodnimi valuta
mi in tudi inflacija. Kot pri
mer n a j  navedem, da j e  bila 
inflacija v Jugoslaviji  100 % 
(kar s e  j e  odrazilo tudi na ce
nah surovin), dolarska vred
nost pa s e  j e  v odnosu do di
nar ja  povečala le za 47 %. 

Toda tega dejstva s e  zave
damo in skušali bomo v teh 
razmerah biti čimbolj uspe
šni. 

Še so rezerve, zlasti v kva
liteti. Trdno sem prepričan, 
da smo na pravi poti in Alpi
na bo š e  lahko zagotavljala 
delo in kruh prihodnjim ge
neracijam . . .  

Prizadevamo si, da bi bili 
najboljši.  Še več, ni dovolj 
biti najboljši  v Jugoslaviji  in 
s trdim delom in prizadeva
njem to lahko dosežemo. 

Na koncu mi dovolite, da 
vam v imenu delavcev Alpi
n e  zaželim veliko zdravja in 
sreče v krogu družine«. 

Za lep  sprejem se j e  zahvalila Slavka Mlinar 

Številni upokojenci so bil i  zadovoljni 

% 

Dolgoletna družbenopoliti
čna delavka, upokojenka 
Slavka Mlinar, s e  j e  zahvali
la za prisrčen sprejem: 

»Upokojenci smo veseli, 
ko spremljamo uspehe Alpi
ne.  Iz časopisa Delo-življenje 
izvemo za te  uspehe pa tudi 
za težave, ki j ih imate. 

Veseli smo vaše  vzdržljivo
sti, da vztrajate na poti, ki 
smo j o  začrtali že mi, to je,  
da j e  Alpina pojem kvalitete. 

Želim vam š e  naprej veliko 
uspehov, upokojencem pa v 
imenu društva veliko zdrav
j a  v novem letu in dobre po
kojnine«! 

Kot j e  običaj, so si  upoko
jenci z zanimanjem ogledali 
tudi proizvodnjo. Zlasti so 
j ih zanimali novi stroji. Ve
selili so s e  tudi srečanj s svo
jimi nekdanjimi k o l e g i . . .  

Potem pa seveda kosilo in 
z a b a v a . . .  

Nejko PODOBNIK 
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Ce imam kakšne predloge 
s komisije 

za inovacije 
K o m i s i j a  j e  obravna

va la  predlog  »stroj z a  raz
rez trakov«, predlagateljev 
V i l i j a  Kogovška,  Franci ja  
Oblaka, D o m i n i k a  Božo-
vičarja i n  Simona Hriber-
n ika.  K o m i s i j a  j e  predlog  
opredel i la  k o t  tehn ično  
izbol jšavo.  

V m e h a n i č n i  de lavn ic i  
j e  b i l  zaradi  potrebe p o  
r e z a n j u  trakov raz l ičn ih  
d o l ž i n  i zde lan  s tro j  z a  ra
z r e z  trakov, k i  j e  n a r e j e n  
tako, d a  l a h k o  razrežemo 
1,5 metra  do lgo  b a l o  m a 
teriala n a  trakove  razl i
č n i h  širin.  

Stroj i m a  avtomatizira
n o  p n e v m a t s k o  p o d a j a l n o  
napravo,  tako  d a  de lavec  
nastavi  ustrezno  š i r ino  
r e z a n j a  s a m o  prvič, po
t e m  p a  stroj  s a m  u r a v n a 
v a  g lob ino  i n  š i r ino  reza
n j a .  Delo n a  stro ju  j e  tud i  
ze lo  varno,  s a j  i m a  stroj  
v g r a j e n o  varnostno  stika
lo. 

Predlagatelj i  s o  n a  k o 
m i s i j i  poudari l i ,  d a  j e  z 
n o v i m  n a č i n o m  r e z a n j a  
trakov  pr ihran jenega  v e 
l i k o  materiala,  s a j  s o  p r e j  
trakove  rezal i  ročno a l i  s 
tračno žago, s t e m  p a  j e  
b i l  razrez  v e l i k o  s labše  
kakovosti.  

V pr imeru,  če  tega stro
j a  n e  b i  izdelal i  v n a š i  d e 
l o v n i  organizaci j i ,  b i  g a  
m o r a l i  uvoziti,  k e r  pro
i z v o d n j a  t a k  stroj  potre
b u j e .  Podoben  stroj, z a  
katerega p a  s m o  dobi l i  
ponudbo,  b i  v t u j i n i  stal 
21.400.000,- lir. K t e j  cen i  
j e  b i lo  potrebno  prišteti 
še  faktor, katerega upora
b l j a  n a š a  n a b a v n a  s lužba,  
v p r i m e r u  u v o z a  stroja. 

Preračunano v n a š  d e 
n a r  b i  tak  stroj  stal  
8.988.000,- d i n .  Cena d o 
m a  izde lanega  stroja p a  
j e  1.038.000,— d i n .  Razli
k a  m e d  t e m a  d v e m a  šte
v i l k a m a  p a  j e  čisti pr ihra
n e k  d e l o v n e  organizaci je  
i n  z n a š a  7.950.000,— d in .  

K o m i s i j a  j e  ugotovi la,  
d a  gre  v t e m  p r i m e r u  z a  
predlog, k j e r  j e  pr ihranek  
z n a n  i n  j e  zato p r i h r a n e k  
predstavl ja l  osnovo  z a  
o d m e r o  nadomesti la,  k i  
g a  p r e j m e j o  predlagatel j i .  

Kar la  KRIŽNAR 

SDS imajo torej pomemb
no vlogo pri uresničevanju 
željenih ciljev. V njih lahko 
delavci neposredno odločajo 
o zadevah, ki se nanašajo na 
njihovo delovno skupino oz. 
odločitve in stališča preko 
svojih delegatov posredujejo 
na samoupravne organe in 
D PO. Seveda v tem primeru 
ne moremo trditi, da bodo 
vse pobude oz. predlogi SDS 
na samoupravnih organih oz. 
DPO tudi sprejeli. Vendar 
pripombe iz neke delovne 
sredine zanesljivo ni brez do
ločenega cilja. Prav gotovo j e  
večinoma vprašanje oz. po
buda dana zato, ker bi delav
ci radi opozorili na določene 
probleme. Zato cilj delovanja 
SDS ne bo dosežen s tem, da 
se bodo delavci sestali in za
deve obravnavali, temveč da 
se bodo njihove pobude zares 
strokovno poverile in upošte
vale, če pa bodo zavrnjene, 
oz. rešitve ne bodo možne, pa 
bo nujno poskrbeti, da bodo 
delavci seznanjeni z razlogi, 
ki narekujejo tako odločitev. 

Prav na tem področju pa 
se ponavadi začne krhati 
zaupanje in smiselnost po
stavljanja raznih vprašanj-
predlogov. Vse prevečkrat se 
dogaja, da pobude ostanejo v 
predalih nekoga, ki naj bi na
nje reagiral in naj bi mu bile, 
ne v nadlego in zapravljanje 

fnOYfKlJE 

časa, temveč vodilo k razmiš
ljanju, kako izboljšati poslo
vanje, organizacijo ali odno
se, da bomo lažje — boljše 
delali. In v tem je  največja 
vloga vodstvenih, vodilnih in 
drugih strokovnih delavcev 
od najnižjega, še bolj pa se
veda višjega ranga, pri delo
vanju SDS. 

Kako torej organizirati sa
moupravno delo v SDS? 

Že v prejšnjih dveh sestav
kih sem omenjala, da j e  član 
delavskega sveta, ki j e  o po
slovanju in o vseh zadevah 
najbolj seznanjen preko seje 
delavskih svetov, hkrati tudi 
vodja SDS v oddelkih. 

Ker pa največkrat en sam 
ne more pokrivati oz. organi
zirati samoupravnega življe
nja v oddelku (problem j e  tu
di izmensko delo), so vodji 
dolžni pomagati pri delu tudi 
člani DPO oz. delavci, ki jih 
lahko v oddelku za to posebej 
določijo — to je  tako imeno
vano politično jedro, njihova 
naloga pa j e  opredeljena tudi 
v poslovniku o delovanju 
SDS. 

Pa ne smemo misliti, da j e  
organizacija oz. samo delova
nje SDS nek zakompliciran 
sistem oz. uvajanje novih 
oblik sestankov in podobno, 
s a j  vemo, da pri nas že tako 
preveč sestankujemo in go
vorimo, premalo pa je  potem 
uresničenega. Na SDS j e  lah
ko čisto preprosta oblika. Če 
se v neki sredini pojavi pro
blem oz. vprašanje, in bi radi 
nanj odgovor ali rešitev, ni 
potrebno sklicevati sestan
kov, prekinjati dela in podob
no. Skupina se lahko pogovo
ri med odmorom, ob cigareti, 
kavici. 

Kot sem že prej omenila, 
pogovarjamo se veliko, ven
dar če gre za zadevo širšega 
značaja, pogovor med delavci 
največkrat ne reši ničesar, 
temveč je  treba problem oz. 
vprašanje posredovati na
prej. Tu pa mora svojo vlogo 
odigrati vodja SDS oz. nekdo 
iz oddelka, da zadevo posre
duje na pravo mesto. In k je  
to mesto je? 

Seveda bi bila najboljša 
pot nastavitev direktno na ti
stega, ki se ga zadeva tiče. 
Toda to j e  včasih težko, zato 
pa je  naloga službe za samo
upravna in pravna vpraša
nja, da zbira take pobude in 
skuša najti odgovor. Seveda 
ta služba zadev največkrat 
ne bo rešila, ker problemi 
mnogokrat izvirajo od dru
god, poskušali pa bomo spro
žiti postopek, da bi delavčeve 
pobude ne ostale v samem 
oddelku oz. službi. To pa bo 
možno le, če bomo zanje iz
vedeli oz. dobili pobude. Da 
pa se bodo stvari premaknile 
naprej, pa bo seveda največ 
odvisno od pripravljenosti ti
stih, na katere se zadeve 
konkretno nanašajo oz. od 
njihovih nadrejenih, ki imajo 
pri tem lahko veliko vlogo. 

In iz tega lahko zaključi
mo, da delo SDS ni neka no
va zakomplicirana oblika, 
temveč čisto preprosto, dogo
varjanje in teamsko reševa
nje zadev, za teamsko delo 
pa mora biti pripravljenost 
vseh, ker j e  rezultat le tako 
zadovoljiv. 

Naj ob koncu opozorim še 
na oddelčne sestanke. V vsa
kem oddelku morajo obvez
no enkrat mesečno organizi
rati sestanek SDS in se pogo
voriti o poslovanju, obenem 
pa j e  tedaj tudi priložnost, da 
se izpostavi vse probleme in 
se jih seveda poizkuša tudi 
reševati. Vodje SDS bodo do
bili tudi izdelane obrazce za
pisnikov, ki jih bodo izpolnili 
ob vsakem sestanku in jih 
posredovali ustreznim služ
bam, kar naj  bi pripomoglo, 
da bi se stvari rešile. 

To je  nekaj najosnovnejših 
misli in spoznanj o delovanju 
SDS. Praksa bo pokazala 
svoje, toda če bomo vsi, od 
najnižjega delavca pa do vo
dilnih, čutili, da je  Alpina na
ša DO in si prizadevali, da bi 
k tej skupnosti vsak prispe
val svoj delež, bi uspeh ne 
smel izostati. 

Jožica KACIN 

J 
Dogovor prodajalcev  j  

pred  odločitvi jo L 
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Z obiska v naših proizvodnih oddelkih ^ V .LAMOXIX VVUliili UULiCifViii 

Toliko je  še treba napraviti do novega leta 
iiiAlr/im Iđhia cAm Nî  ПР Ho mnmaoaln Ao Kn. Pred zaključkom leta s e m  

načrtno obiskal večino od
delkov v Žireh. Ugotovitve 
so zanimive, za nekatere 
SjKMlbudne, za  druge, d a  se 
človeku dvignejo lasje. 

»Trenutno delamo samo š e  
^ izvoz«, mi pove Janko 
Oblak. V sekalnici: »To bo 
trajalo še  preko novega le-

. Potem pa se  bo tu poja
vilo vprašanje pomanjkanja 
delavcev, s a j  j ih bo treba 
okoli 20 več. V sekalnici s e  
namreč potrebe po delavcih 
zaradi značaja dela zelo me
njajo« 

Kako pa urejate stvari pri 
zamenjavah? 

»Poskušamo urediti tako, 
oa delavec ni »udarjen«. Res 
nimamo druge izbire, kot da 
aelo organiziramo tako, da 
niontaža dobi v s e  potrebno, 
sicer se  delo ustavi«. 

V lahki montaži pravkar 
zmanjšujemo zmogljivost 
traku, ker v finišu ne zmore
jo vsega dela. Trenutno dela-
nio sandale in platnene škor-
"]e  za Aspo, in imamo veliko 
težav zaradi bolezni, s a j  j e  
na bolniški 10% delavcev. 
- Y, "^lontaži športne obutve 
Itezki montaži, kot tudi pra
vimo) so ves  december že de-
lah troterke za Sovjetsko 
zvezo. »Na B izmeni pa dela-
^ o  100-parsko kolekcijo za 

kar gre kar  v redu,« 
pravi Rudolf Poljanšek. 

Moram pa reči, da na A iz-
nieni dela le polovica; ostali 
so šli na šale. To bo približno 
ao tedaj, doker ne bomo de-
ali tekaških. Kaže pa, da s e  
o obseg dela v s a j  začasno 

nekoliko zmanjšal in s tem 
število delavcev na obeh iz
menah. Tako sedaj  delamo 
ao 1000 parov dnevno na izme
no ali tudi š e  več, v »polni po-

pa bi naredili kakih 
ioOO parov. K temu prispeva 

obra razporeditev, stroji so 
če s e  k a j  pokvari, 

kratka, kar  zadovoljni 
1 »Ne teče po planu,« s 

aiKkom nezaupanja pove v 
orodjarni Roman Berčič. 

»Mudi izdelava mozaikov, 
^ j e  osnovnih modelov. Ko-
Pirka stoji že tri tedne (baje 
^ u p a j  praktično ni delala 

pol). Namesto, da 
kopirke delale sproti in da 

vzporedno organizirali 
fn čakamo, čeprav 
antje niso brez dela. 

Nič ne bo pomagalo, če bo
mo spomladi dobili vse  mo
dele hkrati, s a j  ne bo mogo
če napraviti, ker več kot v 
treh izmenah ne bomo mogli 
delati, s a j  ima dan le 24 ur. 
Mislim, da bi morali takrat, 
ko so kupci modele potrdili, 
nadaljevati s polnim tem
pom in ne bi bilo teh težav. 
Tako pa smo dejansko tam, 
k j e r  smo bili pred dvema 
mesecema. 

Naj naštejem, k a j  vse  mo
ramo š e  narediti: gumi drsno 
ploščico in gumi napetnike, 
kar lahko uredimo sami, 
prav nič pa ne moremo dru
gega, kot čakati, da bomo de
lali še  štiri šale za Scorpio, 2 
manšeti, 2 jezika, 2 spojler-
ja,  2 tesnilki, 1 podlogo nart-
nega regulatorja, kompletna 
MSC manšeta, notranjo in 
zunanjo, 1 tesnilka za MSC 
(za kar imamo že modele). Potem nas čakajo še  4 
spojlerji spider, 25 orodij za 
notranjke za tekaške čevlje 
Roglo, opetniki in š e  ka j .  

Skratka, čakamo, da nas 
bodo priganjali.« 

Stvar j e  torej res  kritična. 
»Izdelujemo potniško ko

lekcijo za ZDA od 50 do 100 
parov. To t ra ja  že ves  decem
ber. 

Drugih posebnih težav 
ni,« pravi Slavko Kristan, »le 
mudi se  vse. Kar zadeva sto-
parsko kolekcijo, š e  ni v se  
dorečeno, kar  pa j e  čisto nor
malno. 

V redni proizvodnji dela
mo Orion in nekatere arti
kle, za katere smo v zaostan
k u  od lani. Odbrizgali smo 
stoparsko kolekcijo in sedaj  
že na vseh strojih delamo že 
za prihodnjo sezono,« j e  oce
njeval delo Ciril Vidmar v 
Plastiki. 

»Tu nastopijo problemi, 
s a j  se  skoraj  v se  forme pre
delujejo in ne moremo delati 
po planu. Potem imamo ne
k a j  težav z novimi barvami, 
ki j ih ne dobimo. 

Ta čas nekaj  ljudi koristi 
tudi dopuste, nekaj  j ih j e  v 
skladišču, z obreza so šli ne
k a j  v montažo šal, sicer pa 
čakamo nov stroj Lorencin. 
Takoj pa bo premalo prosto
ra, kar  bo največji  problem 
(zaradi polizdelkov in novih 
strojev). Za delo pa bo potem 
bolje, ker bi se  rešili 4. iz
men, ki smo j o  morali uvaja
ti vsako leto nekajkrat.« 

m 

V šivalnici m e d  vzorčno kolekcijo i n  redno proizvodnjo 

Orodjarna postaja vedno pomembnejša  za celotno proizvod
n j o  športne obutve 

V montaži se pokažejo sla- Ce n e  m a n j k a  materialov, n i  
bosti vseh  oddelkov težav 
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Več koristi zaradi točnih podatkov 
s 1. januarjem 1987 smo prešli na nov način spremljanja zalog 

materiala s pomočjo računalnika. Starega sistema ni bilo smiselno 
popravljati, in smo se morali lotiti obdelave popolnoma od začetka. 

Do sedaj j e  skladiščnik pri 
prevzemu ali izdaji materiala iz
polnil dokument in ga oddal na 
prevzemni oddelek, kjer so do
kumente prevzele materialne 
knjigovodkinje, ki so jih konti-
rale in oddale naprej na luknja
nje. 

V RCA so se dokumenti zluk-
njali in z obdelavo vnesli v raču
nalnik. 

Pot dokumentov j e  bila zelo 
dolga in j e  že zato dopuščala ve
liko možnost napak, odkrivanje 
napak pa j e  bilo zaradi sodelova
nja več ljudi težje. Večkrat se j e  
zgodilo, da j e  dokument obstal 
nekje na poti, kar j e  povzročalo 
netočne podatke na računalni
ku. Pri obdelavi dokumentov v 
RCA so bile narejene nekatere 
osnovne kontrole, ki pa niso za

dostovale, s a j  j e  prihajalo do ne
pravilnosti (zaloga j e  bila lahko 
negativna, material j e  bil lahko 
prevzet v drugo skladišče, kot j e  
običajno vskladiščen, material 
vpisan brez oznake barve ali 
kvalitete, itd.). 

Te probleme j e  mogoče v veli
ki meri odpraviti s tem, da 
skrajšamo pot dokumentov. Ide
alno bi bilo, če bi imel vsak skla
diščnik svoj terminal. Le ta bi 
vnašal dokumente sam in bil za 
podatke tudi odgovoren. Ažuri-
ranje podatkov o materialih bi 
bilo možno dejansko ob prevze
mu ali izdaji materiala. 

Ker pa terminalov za vsa skla
dišča zaenkrat še ni dovolj, smo 
našli nekakšen kompromis in iz
peljali obdelavo s pomočjo treh 
terminalov. Eden bo postavljen 

Toliko j e  še treba napraviti 
d o  novega leta 

(Nadaljevanje s 5. strani) 
»Kot vedno s o  problem 

materiali,« z a t r u j u j e  v pri-
krojevalnici Lojze Poljan-
šek.  

»Dela imamo trenutno do
vol j .  

Kot že rečeno, mudijo v s i  
materiali  za  v s e h  v r s t  če
v l jev .  Š e  sreča, d a  delamo 
več  v r s t  obutve, d a  lahko 
kombiniramo z materiali.  
Razumljivo p a  j e ,  d a  zato na
redimo m a n j  kot  b i  lahko. 
Več delavk; j e  bilo več  mese
cev zaposlenih z izdelavo po
tniške kolekcije, tako  so mo
rali  ostale n a  redni proizvod
n j i  delati tudi tri, štiri  f a z e  in 
j e  bil zato tudi m a n j š i  preseg  
norm,« j e  menila Martina 
Gregorač. 

»Delamo za 2 liniji  in težav 
ne  m a n j k a .  Ljudi  ni, mora jo  
v montažo šal; t u  s o  dopusti, 
l j u d j e  niso roboti! 

Poleg tega j e  r e ž i j a  v šival
nici n a j s l a b š e  plačana. Tudi 
n e  pomaga k a j  dosti 20 % do
datek n a  m a n j š e  ser i je .  Ne 
v e m  kako  bo  šlo tako  na
prej.« 

Morda j e  sl ika, k i  ste j o  
dob i l i  s p r e b i r a n j e m  teh  
opažanj ,  m o č n o  i zkr iv l j ena  
i n  daleč  o d  d e j a n s k e g a  polo
ža ja .  Res  zato, k e r  j e  proiz
v o d n j a  »živa stvar«, k j e r  
prakt ično b r e z  težav  n e  gre. 

E n o  p a  j e  zanes l j i vo  — v e 
l i k o  j i h  j e  tud i  b r e z  potrebe. 
Toda  to n a j  o c e n j u j e j o  ( in 
reši jo)  z a  to določeni  l j u d j e .  

Ne jko  Podobnik  

Г 

Uvajanje terminalov v skladišču 

Pancer je  j e  treba š e  sestaviti 

na prevzemnem oddelku, drugi 
v skladišču rezervnih delov, tre
tji pa v skladišču spodnjega 
usnja. Preko terminalov bodo v 
računalnik vnašali prometne do
kumente, mogoči bodo razni 
vpogledi v podatke (promet, za
loga), preko terminalov bo mo
goče naročiti tudi razne izpise. 
Kjer bodo terminali v skladi
ščih, bodo dokumente vnašali 
skladiščniki sami, za vse ostale 
pa bo delavka iz RCA vnašala 
dokumente na prevzemnem od
delku. 

Z nabavo nove računalniške 
opreme bodo kasneje dobila ter
minale tudi druga skladišča; 
vsak skladiščnik bo za podatke 
o svojem skladišču skrbel sam. 

Bistvena sprememba pri tem 
načinu obdelave je, da bodo že 
pri vnosu podatkov v računalnik 
narejene številne kontrole. Vsa
ka napaka bo morala biti po
pravljena, s a j  dokumenta z na
pako računalnik ne bo sprejel. S 
tem se bo izboljšala točnost po
datkov in uporabniki bodo imeli 
od računalnika večje koristi kot 
doslej. Vnešeni podatki bodo 
služili tudi za nadaljnje obdela
ve v finančni službi (kontiranje, 
knjiženje, zaključek meseca). 

Pri izdelavi sistema za intera
ktiven vnos podatkov j e  bilo 
poenostavljeno tudi delo z doku
menti, k jer  j e  bilo to mogoče. 
Vsi dokumenti so bili spreme
njeni, s a j  so bili nekateri podat
ki na sedanjih odvečni, potrebno 
j e  bilo zajeti nekatere nove. 

Pri tem je  bilo nujno privaja
nje skladiščnikov za delo s ter
minali. Dobili so osnovna navo
dila za delo s terminali; hkrati j e  
bil opisan način vnosa doku
mentov v računalnik. Opisani so 
bili tudi vpogledi in naročanje 
izpisov. Seveda bo za pomoč pri 
uvajanju na razpolago tudi de
lavka iz RCA, ki bo na prevzem
nem oddelku vnašala dokumen
te v računalnik. 

Sedaj pa na kratko še nekaj o 
samem poteku obdelave; 

Pri vnosu podatkov in obdela
vi dokumentov sodelujejo: plan
ska služba, nabavna služba, h-
nančna služba. 

V planski službi bodo vzdrže
vani podatki o zaključkih (po

godbah s kooperanti). Tu se v ra
čunalnik vnesejo tudi zahtevni-
ce materiala, ki se izpišejo na ti
skalnik. Dobi jih skladiščnik, ki 
izda materiale. Pri vnosu za
htevale računalnik prikaže tudi 
zalogo materiala in nas ob pre
majhni zalogi obvesti. Po vnosu 
zahtevnice se izpiše zahtevnica/ 
oddajnica (oziroma zahtevnica/ 
dobavnica) v dveh izvodih, poleg 
tega pa še zahtevnica, ki jo dobi 
prejemnik materiala in vodja 
kooperacije, če j e  prejemnik ko
operant. 

Glavni del vsega je  v nabavni 
službi, ki mora zbrati vse podat
ke o izdaji oziroma prevzemu in 
to vnesti v računalnik. 

Skladiščnik pri izdaji napiše 
oziroma dopolni dokument v 
dveh izvodih. Pri izdaji j e  na do
kumentu podpis osebe, ki mate
rial prevzame in služi kot potr
dilo, da j e  material izdan. Kopi
jo obdrži skladiščnik, original 
pa odda na prevzemni oddelek, 
kjer se vnese v računalnik. 

V FRS vsako jutro naročijo iz
pis vnešenih dokumentov. Ta 
služi kot pripomoček pri konti-
ranju in naprej pri knjiženju. 
Materialne knjigovodkinje do
polnijo manjkajoče konte, jih 
preko terminala vnesejo v raču
nalnik in izvrže knjiženje doku
mentov za ta dan. Ob tem se iz
piše dnevnik knjiženja. Izpis 
vnešenih dokumentov in dnev
nik knjiženja se bosta izpisovala 
na tiskalniku v FRS. 

Po knjiženju dokumentov se 
lahko izpišejo tudi računi za 
prodani material. Izpis računov 
naroči vodja skladišč v prevzem
nem oddelku. Ob tem se izpišejo 
tudi pripadajoče dobavnice. Vse 
skupaj se po kontroli odda v fak
turni oddelek. S tem j e  pot doku
mentov zaključena. 

S tem se je  torej obdelava za
log materiala bistveno približala 
uporabnikom. Ko pa bo na raz
polago več terminalov, in mogo
če še močnejši računalnik, bomo 
terminal lahko postavili v vsako 
skladišče in pregled nad zaloga
mi bo dejansko v rokah skla
diščnikov. 

Jure Erznožnik 
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RAZGOVOR ZA UREDNIKOVO MIZO NA TEMO 
NAGRAJEVANJE PO NOVEM, v katerem so sodelova
l i:  Olivera Jereb, T o n e  Klemenčič,  Gregor Pustavrh, 
Janko R u p n i k ,  Boris  Mohorič i n  Milan Bogataj.  

Delo — življenje: Katere so 
novosti v nagrajevanju, ki jih 

ni?  "^^U&vili naslednje leto? 
Olivera Jereb: Gre za sistem 

stimulacij, ki smo jih v letoš-
jem letu deloma že imeli, le da 

? !  ^)Gli čim več opravil, kjer naj 
1 bila tudi kolikor mogoče kon-
retna stimulacija le, če to še ni 

možno, bomo delo vezali na po-
4)rečje. 

•p''® za gibljiv del OD, kjer bo 
isina odvisna od dela. Pa še ne-

cu- J opozorila. Po novem režij-
delavci ne bi bili več vezani 

a povprečen preseg norme, 
mveč na druge stimulacije (na 

oddelkovodje ne bi bil 
„„J preseg, temveč doseg proiz-
1 plana, kvaliteta; tehno-

SKa priprava prav tako na do-
j e ^  ̂  kakovost in na zasto-

. ̂ ^'"'^ni del OD (fiksni) se bo 
pbal nekako okoli 70 % OD, gib-
ijivi (variabilni del) pa naj  bi 

okoh 30 %. V jedru bi pri OD 
^ k s ^ a l n a  stimulacija bila 
največ 160 % (v plus) ali 70 % (če 
ere v minus). 

Drugo so zastoji, ki nastopijo 
in nanje proizvodnja ne more 
vplivati. Stimulacije na zastoje 
se iz proizvodnje izključijo in se 
prenesejo na tisto službo, ki j e  
za zastoj res kriva. 

Še nekaj j e  pomembno, da do
sežemo, da bi bil sistem za vse 
enak in da bi bili osebni dohodki 
odvisni res od truda delavcev 
(čeprav j e  včasih odvisen celo od 
slučaja), torej, da bi stimulacije 
res vplivale pri vseh delih ena
ko. 

m ? f  ~ ^'vljenje: Kako pa bo-
o te spremembe uveljavljali? 

u Jereb; S 1. januarjem 
i,Q ^^^ri spremljali po no-
*em kar bomo delali 3—4 mese-

potem bomo dokončno 
wijavili sistem in obračunavali 
™ po novem. 

• Klemenčič: Če ocenju-
3 m stvari, bi najprej povedal, 

doživeli grenke iz-
Gsmur se moramo letos 

Ogniti. 

hi zadeva proizvodnjo, naj 
s tem sistemom vezali prakti-

ii z določenimi faktorji stimulacije. 
Mislim, da sistem ni bolj kom-

mi j e  bil doslej. Zdi se 
Prinier prav, da je  od pre-

vf»n ^.°rme nagrajen res le dela
t e  rill' "ormi dela, ostali pa 
mer-^® stimulacijah (na pri-
DrniJr. kvaliteta plana za proizvodne režije). 

B 

Na vsak način moramo sistem 
izboljšati. Vse ne bo takoj ideal
no in bo sigurno treba stvari še 
dopolnjevati, sa j  j e  sistem »živa 
stvar«, ki ga j e  treba spremljati 
in izboljševati. Cilj j e  boljši izde
lek, večji dohodek tako za delav
ce, kot za delovno organizacijo, 
da je  vezanih čimveč ljudi, da se 
zato tudi maksimalno prizade
vajo. 

Delo — življenje: Ljudje so 
nezadovoljni, ker j e  sedaj pre
seg norm zelo visok, plan pa v 
istem trenutku komaj dosežen. 
Kako bo odslej? 

Tone Klemenčič: Odslej bo to 
usklajeno. To pomeni, če se bo 
povečala produktivnost, bo zato 
tudi preseg plana večji. Stimula
cije pa bodo delavcem na normi 
od presega norme, drugim režij
skim delavcem, ki na delo vpli
vajo pa od dosega plafia. 

OD se naj  ne bi regulirali več 
z normami (popravkiTasov), kot 
doslej, če se ugotovi, da so nor
me dosegljive. Normirci bodo 
stimulirani za boljše delo. 

Končno pa mislim: sistem mo
rajo delavci sprejeti; tiste stvari, 
ki jo delavci ne bodo sprejeli za 
»svoje« pa nima smisla vsiljeva
ti. Mislim, da j e  to tudi pogoj, da 
se nekaj v praksi uveljavi. 

Delo — življenje: Kaj pa me
nite o tem v družbenopolitičnih 
organizacijah in delavskem sve
tu? 

Janko Rupnik: Stvari so do
bro zastavljene, bojim pa se, da 

artikle z veliko parov, pa zahte
va manjše prizadevanje, učinek 
pa je  večji, s tem pa tudi OD. 

Sedaj, ko načrtujemo po no
vem letu spremenjeno nagraje
vanje, bi ga morali prilagoditi 
tako, da bi bili delavci za enak 
trud in enako opravljeno delo, 
ne glede v katerem oddelku ali 
službi v podjetju, enako nagraje
vani. 

Boris Mohorič: Če stari si
stem nagrajevanja res več ne 
ustreza, j e  vsekakor prav, da 
gremo v Alpini v nov način sti
mulacij. Pri tem je  treba upošte
vati, da je  treba z novim nači
nom izboljšati kvaliteto izdel
kov, poenostaviti delo ter prihra
nek pri stroških, seveda pa tudi 

bi se dogajalo ka j  takega, kar se 
j e  že doslej, da so bile prevelike 
razlike med oddelki. 

Toda boriti se bomo morali 
proti uravnilovki in doseči, da 
bo delavec začutil, da je  nagra
jen za svoje kvalitetno delo. 

Predlogi, ki bodo prišli v raz
pravo bodo lahko dobri, če se bo 
res dosledno povsod upoštevalo 
kakovost dela (ne le v proizvod
nji). Na izvršnem odboru konfe
rence sindikata smo se o siste
mu pogovarjali in menimo, da bi 
bilo ob uveljavitvi tega manj za
stoja, odgovornost bi se poveča
la, tudi pri OD bi se poznalo. 

Sindikat se bo v javno razpra
vo vključil tako preko komisij, 
kot tudi preko osnovnih organi
zacij. Osebno mislim, da bo si
stem zaživel, če bomo vsi enotno 
težili k temu, da ga uveljavimo v 
praksi. 

Gregor Pustavrh: Težko j e  re
či, kakšno nagrajevanje naj bi 

bilo tisto, katerosbi najbolj 
ustrezalo naši pisani proizvod
nji. Mislim, da bi pri nagrajeva
nju morali upoštevati take de
javnike, da bi bil delavec plačan 
po dejansko opravljenem delu 
ne pa od prizadevanja na delov
nem mestu. 

To navajam zato, ker smo v 
preteklosti večkrat ugotavljali, 
da takrat, kadar j e  bilo v proiz
vodnji zelo pisano, j e  veliko arti
klov in se j e  treba zelo zalagati, 
takrat so učinki dela pa tudi OD 
manjši. Kadar pa imamo v delu 

izboljšati medsebojne odnose in 
dobro voljo delavcev. Bistvo sti
mulacije naj bo tudi nagrajeva
nje res samo dobrih delavcev in 
ne zopet uravnilovka. 

Treba j e  razčleniti posamezna 
delovna mesta in vsakemu res 
najti ustrezno stimulacijo. Na
tančneje: izhajati moramo iz 
vsakega dela in določiti ustre
zno stimulacijo. 

Moramo vedeti, da bo potreb
no vseskozi spremljati delova
nje novih stimulacij in jih prila
gajati posameznemu delavnemu 
opravilu ter dosledno upoštevati 
tako pozitivno kot negativno sti
mulacijo. 

Pri tem moramo preprečiti, da 
bi se nekateri »pametni« znašli 
in to stimulacijo prikrojili sebi v 
prid, zato bodo morali tisti, ki 
bodo stimulacije spremljali, pa
ziti in delati objektivno. 

Poleg stimulacij bi bilo po
trebno urediti vprašanje osebne 
ocene, za katero mislim, da se 
sploh ne uporablja dovolj smotr
no. 

Torej: 
— Prav je, da se pripravi nov 

sistem stimulacij; 
— Ta sistem mora biti dovolj 

objektiven za vse zaposlene; 
— Treba ga bo korigirati in 

dograjevati; 
— Vseskozi spremljati in pre

prečiti izkoriščanje le-tega; 
— Spremljati j e  potrebno tu

di vzporedne in s stimulacijo po
gojene dejavnike in jih tudi pri
lagajati. 

(Nadaljevanje na 8. strani) 
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Teden dni  pred novim letom 
»Lahko rečem, d a  smo je

sensko  obutev (škornji,  gle-
žnar j i  itd) do d a n a š n j e g a  
dne  s k o r a j  v celoti poslali v 
našo  maloprodajno mrežo. 
Imamo veliko težav z zimsko 
obutvijo (smučarski, tekaški,  
apreski), s a j  zamujamo.  Tre
nutno š e  vedno pošil jamo 
smučarske  čevl je  n a  Norve
š k o  in Švedsko; razume se, 
d a  j e  velik pritisk z domače
g a  tržišča. M a n j k a  orion, 
MSX, LSX, ELX, EXM in če 
bi t e  čevl je  imeli v skladišču 
danes,  k d a j  bi j i h  poslali«, j e  
povedal vod ja  odpreme Sta
n e  Čar. Tu so š e  čevl j i  za  Ju
žno poloblo (Avstrali jo, Nova 
Zelandija, Čile, Argentina). Na drugi  strani  imamo n a  
zalogi 60.000 parov apresski  
obutve, n a  Okroglici in v 
Rovtah p a  j o  š e  izdelujejo. 

V p r a š a n j e  je ,  k a k o  bo z 
apresski  obutvijo, ki  j e  bila 
n a j p r e j  namenjena  z a  So
v j e t s k o  zvezo (30.000 parov), 
katere  smo prodali s labo po
lovico in »madžarske« apre
ski,  katere  imamo v Javnih  
skladiščih že d v a  meseca 
8.000 parov. 

Kot že rečeno, do novega 
leta ni moč poslati 100.000 

V o d j a  skladišča k o n č n i h  i z
d e l k o v  Stane Car 

parov obutve in š e  dnevno 
količino okoli 10.000 parov, 
š e  posebno, k e r  nam m a n j k a  
l judi.  Za ilustracijo n a j  po
vem, d a  moramo blago poši
l ja t i  n a  preko 500 naslovov. 

Sprašu jem  s e  tudi, k a k o  
bo čez mesec dni, ko bo skla
dišče spet  nabito polno z 
zimsko obutvijo. 

V tem tempu k a r  dobro so
delujemo z avtoprometom, 
ki sproti zagotovi v s e  potreb-

Termina l  s l u ž i  tud i  p r i  p o š i l j a n j u  o b u t v e  

RAZGOVOR zrn V eksped i tu  j e  t u d i  m o č a n  t e m p o  

(Nadaljevanje s 7. strani) 

Milan Bogataj: V mladinski 
organizaciji menimo, da sistem 
nosi v sebi pozitivne premike v 
nagrajevanju, čeprav gre za do
polnjevanje že obstoječega. 

Saj gre za to, da se dobro delo 
nagradi in obenem poveča odgo
vornost do dela. Ali pa se bo po
večal strah pred neuspehom, ki 
bo vplival tudi na druge delavce. 

Spraševali smo se tudi, kdo 
bo nosil odgovornost, če sistem 
ne bo uspešen. 

Olivera Jereb: Zamišljeno pa 
j e  tako, da se za naslednje leto 
sistem dopolne, če se ugotovijo 
pomanjkljivosti... 

Kar pa zadeva odgovornost pa 
je  stvar taka; če smo se dogovo
rili, da so postavljene stimulaci
j e  prave, obstaja le še možnost, 
da nimamo kvalitetnih in 
ustreznih podatkov za izračun, 
ki jih bodo morali nekateri pri
pravljati. To je  torej odgovor
nost za posredovanje pravih po
datkov. Mislim, da je  sedaj to 
okvirno dobro dogovorjeno, na
tančneje pa se bomo dogovorili 
januarja. 

Zaključek: 
Smo torej na pragu zelo po

membnega obdobja uveljavitve 
novih, pravičnejših spodbud za 
delo ali bolje, pravičnejša deli
tev mase za OD, ki jo ustvarimo 
z našim delom in poslovanjem. 

V javni razpravi 1м> treba teži
ti k temu, da bo sistem res 
ustrezen, potem pa stvari 
spremljati, dograjevati in pre
prečevati izkoriščanje. 

Za začetek bo nekaj mesecev 
za premislek. 

n e  prevoze (tudi 5 dodatnih 
tovornjakov dnevno)«. 

So š e  k a k š n e  druge  teža
ve? 

»Tu s e  u k v a r j a m o  tudi z 
reklamaci jami:  rešu jemo j ih,  
d a j e m o  v popravilo, odgovar
j a m o  kupcem.. . !« 

Srečko Kavčič, ki  skrb i  z a  
poš i l jan je  blaga p a  j e  pove
dal: »Res j e  na jveč j i  problem 
v tem, k e r  j e  proizvodnja ta
k o  zakasnila, tako nam 
m a n j k a  obutve, ki  s i  j e  trgo
v ine  želijo. Zaradi zakasni
tev  j e  potem treba  pošil jati  
v s e  naenkrat,  tako, d a  ima
mo v zadnj ih  mesecih po 40 
nadur.« 

J a n k o  Arhar :  »Poseben 
problem pri odpremi pred
s t a v l j a j o  množične napake  
pri obutvi, ki  j e  poslana v 
skladišče. Gre z a  neusklaje
nost  med obutvijo (artikli), 
škatlami in dokumentacijo, 
s te l jkami  itd. Takih napak j e  
bilo v enem mesecu več  sto 
n a  eni izmeni. Mi pregleda
mo v s a k o  deseto škatlo in 
k a r  odkrijemo, vrnemo. Po

vedal bi š e  to, d a  pr iha ja  do 
takih zamenjav,  k i  lahko 
povzročijo veliko škodo ali 
povsem zmedejo evidenco. 
Zanimivo je ,  d a  med letom 
zahtevajo  p r e v e r j a n j e  raču
nalniških podatkov, ob kon
cu leta p a  j e  za  popis pristo
j e n  le računalniški izpis. 

V takih razmerah nihče n e  
more jamčiti  z a  točno evi
denco. Pa  š e  to: v skladišču 
s o  zahteve vedno večje,  l judi  
p a  j e  približno toliko kot  
pred leti.« 

Za temi ocenami j e  množi
ca dejstev,  k i  bi j i h  kazalo 
natanko preštudirati.  Spet  bi 
moral biti n a  vrs t i  konkreten 
delavec z določeno odgovor
nostjo. 

O b  tem p a  n e  g r e  pozabiti, 
d a  bi moral sleherni delavec 
r e s  opraviti s v o j e  delo kot  s e  
spodobi. To ni le splošna 
ugotovitev, temveč čisto do
ločene težave, ki  j ih  imamo 
zaradi malomarnosti kasne
je .  

Nejko  Podobnik  
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Aktualni intervju 

Osvajamo 
Skandinavijo 

Govorimo z v o d j e m  komerciale športne obutve 
Jožetom Bogatajem, k i  se  j e  novembra  m u d i l  n a  

Norveškem i n  Švedskem. 

Delo-življenje:  Kakšen j e  bil glavni namen tega obiska? 
Jože Bogataj: Obisk j e  bil predvsem namenjen oceni 

prodaje kolekcije 86/87 in seveda dogovorom in potrditev 
cen za sezono 87/88. 

Delo-življenje:  K a j  ste torej ugotovili? 
Jože Bogataj: Kar zadeva Norveško, dosegamo na po

dročju tekaške obutve velik odstotek v se  prodane obu^e,  
®aj smo s 35 % največji  ponudnik na tem tržišču. Žal po kva
liteti še  ne dosegamo Salomona, ki nam j e  tu konkurent; kar 

pozna tudi pri cenah. 
Zelo dobro sta s e  uveljavila nova modela 400 in 450, ki 

primerna tako za tekmovalni kot za rekreativni tek. 
Na področju smučarske obutve smo na Norveškem se-

" a j  tretji (za Salomonom in Nordico). 
. V glavnem lahko ocenimo, da Alpina na Norveškem ne-

k a j  velja, za kar  gre zasluga tudi zelo prizadevnemu in ambi
cioznemu zastopniku Jakobu Haugenu. 

Na Švedskem naš predstavnik Peter Oskarsson v firmi 
^elan deluje v enem številnih smučarskih središč v bližini 
^»oteborga. 

V zvezi s poslom na tem področju predstavlja precejšnjo 
oviro 14 % zaščitna carina, ki j e  na Norveškem ni. 

Tudi tu dosegamo približno iste cene kot na Norveškem, 
obseg prodaje pa j e  tu približno polovico manjši  kot na Nor
veškem. 

Delo-življenje:  Važno pa j e  seveda predvsem, kakšne so 
naše možnosti v prihodnje. Menite, da nam dobro kaže? 

Jože Bogataj: Na Norveškem računamo v prihodnje pro
dati v s a j  90.000 parov tekaških čevljev in obdržati delež, ki 
ga  imamo na tržišču. Z razvojem Alpha in Scorpio, dveh no
vejših modelov, računamo, da bomo tu prodali v nekaj  letih 
30—35.000 parov smučarskih čevljev. Tudi cene smo uspeli 
dvigniti, tako da bomo za smučarske čevlje dobili 500 norve
ških kron, za tekaške pa 195 Nkr. 

Na Norveškem je, kot že rečeno, k uspehu veliko pripo
mogel naš zastopnik, omenim pa n a j  tudi izredno odmevno 
akcijo, ki j o  j e  vodil Janez Šmitek, v kateri smo prilagodili 
notranje čevlje (fomanje) 150 smučarskim učiteljem in mla
dim tekmovalcem. 

V sodelovanju z našim predstavnikom na Švedskem 
nam j e  uspelo navezati sodelovanje z dvema zastopnikoma 
velikih trgovskih hiš, in upamo, da bomo v kakih dveh letih 
na Švedskem prodali 15—20.000 parov smučarskih in 
30—50.000 parov tekaških čevljev. 

To pa bi pomenilo 10 % vse  te prodane smučarske obu
tve in 35 % tekaške. 

Delo-življenje:  Kako so z našo obutvijo zadovoljni, zlasti 
kar zadeva kakovost? 

Jože Bogataj: Na Švedskem praktično v zadnjih letih 
(do letos) reklamacij nismo imeli. Na Norveškem pa j e  bilo 
letos reklamacij kar  precej. 

Delo-življenje:  Bo to vplivalo na naše nadaljnje uspehe 
na tem tržišču? 

Jože Bogataj: Kot kaže, zaenkrat še  ni usodnih posledic. 
Vse j e  odvisno od kvalitete obutve, ki j o  bomo prodajali v se
zoni 87/88. Če obutev ne bo kvalitetna, v prihodnjih letih ne 
moremo računati na večji obseg prodaje, ne na doseganje 
ugodnejših cen. 

Delo-življenje:  Kako bi torej strnili vtise s te  turneje? 
Jože Bogataj: V Skandinaviji nimajo predsodkov: »češ, 

da prihajamo iz Jugoslavije in da j e  zato naša obutev manj  
vredna«. Vse  j e  odvisno res od tega, k a j  ponudimo. 

To kažejo tudi potrditve cen, za katere smo se  dogovori
li. Na nas j e  torej, da res napredujemo v pogledu kvalitete. 
To nam bo omogočilo, da izrinemo tako hude konkurente kot 
j e  na primer Salomon, če pa tega ne bomo zmogli, s e  b6mo 
sami onemogočili. 

Moram pa poudariti, da imamo v načrtu še  bolj obvlada
ti tržišče, spoznati delo naših zastopnikov in j im pomagati 
(med drugim tudi bolj razviti servisno dejavnost). 

Poznati pa moramo tudi usmeritve naše konkurence, pri 
čemer pa n a j  poudarim, da j e  le kakovostna obutev in solid
no poslovanje pogoj za naš uspeh. 

Nejko PODOBNIK 

Iz naših prodajaln 
Naša prodajalna v Šentvi

du pri Ljubljani j e  stara že 
trinajst let, s a j  j e  bila odprta 
•novembra 1973. Že od vsega 
začetka čutimo kot problem 
premajhno skladišče. Zato 
"namo blago oziroma škatle 
s čevlji naložene kar  po tleh 
v prodajnem prostoru. To 
ovira dobro postrežbo, ker s e  
Kupci in prodajalke drenja-
ЈЛо med skladovnicami ška-
'el. Pri tem pa tudi obstaja 
•nevarnost, da v veliki gneči 
zmanjka kakšen par obutve, 
^ato so delovni pogoji iz leta 

leto težji, ker promet stal-
o narašča, velikost proda

jalne pa j e  enaka. Če pa ho-
zaradi boljše ponudbe 

zalogi v se  vrste bla-
' ^"^0 prisiljeni imeti bla-

go tudi v prodajnem prosto
ru. V skladišče in prodajni 
prostor stisnemo komaj oko
li 3000 parov, kar ni veliko. 

Na naš problem smo vod
stvo TOZD Prodaja večkrat 
opozarjali, toda primerne re
šitve š e  ni. V takih primerih 
bi morali imeti več posluha 
in razumevanja v skladišču 
v Žireh, da bi blago dobavlja
li večkrat — v manjš ih  koli
činah. To ne bi smel biti pro
blem, ker tovornjaki »Alpi
ne« vsak dan  vozijo mimo 
Šentvida v Ljubljano. 

Navzlic težavam j e  promet 
v prodajalni vedno večji. 
Trudimo se, da imamo na za
logi v se  vrste blaga in da j e  
postrežba kar  najboljša. 
Kupci so ob vedno višjih ce

nah usnjenih izdelkov tudi 
vse  bolj zahtevni in želijo so
lidno postrežbo. Pri tem pa 
j e  pomembna tudi kvaliteta 
obutve in atraktivna kolekci
ja .  

Plan prodaje za letošnje 
leto smo v Šentvidu dosegli 
že v oktobru, kar  pomeni, da 
smo uspešno poslovali kl jub 

težkim delovnim pogojem. 
Tudi decembrski plan smo 
presegli že 16. decembra. 

Za dobro poslovanje in 
prodajo v trgovini »Alpina« v 
Šentvidu se  trudijo; Dragica 
Arko, Irena Malovrh, Darin
ka Božič, Nataša Svoljšak in 
Breda Mikec. 

V Osijeku odprli prodajalno 
25. prejšnji  mesec smo v centru starega dela Osijeka  — 

gornjem gradu odprli prodajalno Alpine Osijek П. Prodajal
na bo v stanovanjskem kompleksu, k j e r  stanuje okoli 3000 
ljudi in k j e r  j e  v bližini kar  35 prodajaln, med njimi tudi pro
dajalne čevljev, kot so Borovo, Obuča, Astra. Kot kaže j e  lo
kacija kar  ugodna, s a j  j e  v bližini tudi tržnica, mimo teče 
tramvajska proga, v bližini j e  tudi tramvajska postaja. 

Plan za naslednje leto j e l 4  starih milijard in računamo, 
da bo po prometu okoli 30. mesta v naši MPM. 

Prodajalno z okoli 60 m\ ki bo stala okoli 1,7 stare mili
jarde bo vodil poslovodja Dragan Uzelac, ki j e  doslej delal v 
Vinkovcih. Zaenkrat pa bosta zaposlena dva delavca. 
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V zadnjem mesecu leta 
1986 smo ponovno sprejeli v 
delovno razmerje nekaj več 
delavcev, in sicer 19, z delom 
pa j e  v tem razdobju prene
halo 6 delavcev. 

V TOZD Proizvodnja so 
pričeli delati: Marjan Mi-
všek, Danica Gabrovšek, Mi
lena Krek, Marija Grdadol-
nik, Niko Štremfelj; iz JLA 
pa so s e  vrnili: Drago Jereb, 
Janez Šubic, ter Jernej  Kos, 
v obratu na Golu pa so delo 

nastopile delavke: Ana Šte-
fančič, Anica Sajevic, Tanja 
Rijavec, Mira Kobal, Irena 
Pregelj, Silvestra Baje, Alek
sandra Rupnik in Juli jana 
Polanc. V delovni skupnosti 
skupnih služb se  j e  vrnil s 
služenja vojaškega roka 
Janko Rejc, v skladišču izde
lane obutve pa j e  nastopil 
delovno razmerje Tomislav 
Demšar. V TOZD Prodaja, v 
prodajalni Osijek II j e  nasto
pila delovno razmerje Durdi-
ca Farkaš. 

V TOZD Proizvodnja so z 
delom prenehali: Anica Se-
dej, Olga Zevnik, Daniela 
Maček, ter Metka Petrovič; 
zaradi odhoda v JLA pa so 
prenehali z delom Robert 
Subic, Drago Kramperšek in 
Jožef Jesenko. 

Irma Dolenc 

Umrla j e  Pavlina Kopač 
Bila j e  edina ženska 

čevljarka v Žireh, k i  j e  
znala izdelati čevelj  od 
začetka d o  konca. 

Že leta 1945 se j e  vk l ju
čila v novo čevljarsko 
zadrugo, kasneje  še v A l 
pine, kjer je delala na 
obiranju, kasneje pa je 
pripravljala sestavne dele 
za proizvodnjo. 

Upokojila se  je 1.1956. 
Ohranili jo bomo v le

p e m  spominu.  
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Z njimi je rasla Alpina 
s štajerske je doma, v 

bližini Štor mu je tekla 
zibelka, Jožetu Krajšku, 
našemu upokojencu. 

Melodija Štajerske je 
tudi v njegovi govorici, 
skoraj nič je ni spremeni
lo štiridesetletno življenje 
na Gorenjskem. 

»Za čevljarja sem se 
učil v Štorah,« je začel 
pripovedovati. 

»Delal sem v Invalid
skem podjetju, pot pa me 
je za nekaj časa vodila 
tudi v Gradec. Potem sem 
se vrnil domov, toda voj
na je bila že tu. Mobilizi
ran sem bil, sedem mese
cev sem preživel na ruski 
fronti kot vojak. Bil pa 
sem že takrat preveč bo
lan. Kasneje sem prišel še 
v rusko ujetništvo. Do
mov sem se vmil s tran-
sporiom konec avgusta 
1945.« 

To je v nekaj stavkih 
nekaj deset let življenja 
Jožeta Krajška. 

»Kako pa ste prišli v 
Žiri?« sem radoveden. 

»Tu živimo že kar ena
intrideset let. Sedaj sva 
bolj sama z ženo, posebno 
kadar je bolezen v hiši, je 

malo težje. Sicer pa je kar 
v redu. Naduha me pa da
je, pa gluh sem,« pove, ko 
nekajkrat vprašam kaj 
bolj potihem. 

Pravo proletarsko ži
vljenje, si mislim, ko od
hajam. Borba га obstoj 
ves čas, skromnost. 

Toda toliko stvari se še 
dogaja v svetu, v Žireh in 
tudi v hiši na Selu. 

In Jože Krajšek pri svo
jih petinsedemdesetih to 
ve in ne obupa, čeprav 
mu naduha včasih vzame 
sapo. 

Nejko Podobnik 

Srečanje z l judmi,  k i  vzgajajo  bodoče delavce 
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Muzej 
Društvu je  uspelo dobiti v na-

prostore v puštalskem gra-
kjer so bile 28. julija 1946. le-

« na ogled na novo urejene mu-
'®Jske zbirke, ki niso imele več 

mestni značaj, ampak so 
Kusale prikazati celoten loški 

okraj. 
V naslednjih dveh letih so od-

orniki še naprej pridobivali no-
o gradivo po terenu. Tako so z 
'sokega sami s pomočjo konj-
Ke vprege pripeljali v muzej 
ragoceno gradivo. Po zaslugi 
"^^tvenega predsednika so 

predmeti prihajali tudi iz Fede-
®'nega zbirnega centra. 

otevilni novi predmeti so za-
tevali nabavo novih vitrin, mu-

i^^o postajal vse privlačnejši 
1ПЛП leta si ga je ogledalo že 

" obiskovalcev. Občnih zbo-
ov društva so se pričeli udeleže-
au tudi predstavniki različnih 

ustanov. 
ohH 1948 se končuje prvo 
lo 1 ko je  vse muzejsko de-

slonelo na ramenih odborni-
ki so predmete zbirali, v 

brezplačno pazili nanje 
. .J}" urejali, čistili ter vodili 

.„'^l^ovalce po zbirkah. 1. julija 
•Л -Jfta pa se začenja drugo 
paobje, ko je  v muzej prišel pr-

Poklicni muzealec, 
g o danes se j e  število delav-
nn in ^ ^ k e m  muzeju povečalo 

« 10 redno zaposlenih, od tega 
C strokovnih delavcev; pet 

ustosov in preparator. Po oceni 
^P^'bl'žkega komiteja za kultu-

IZ leta 1986 j e  škofjeloška ob-
"^ed tistimi, ki so nadpov-

dobro oskrbljena s splo-
muzejsko dejavnostjo. 

Nastop prvega poklicnega 
upravnika Karla Plestenjaka je  
pomenil za odbornike veliko 
olajšanje, s a j  j e  prevzel vso ad
ministracijo, zbiral predmete, 
jih inventariziral in konserviral 
ter nepomembne izločil. Tudi 
društvo j e  hotelo še naprej živeti ' 
z muzejem, zato je  na sestanku 
1951. leta uredilo razmerje z 
upravnikom tako, da je  imel 
društveni odbor funkcijo muzej
skega sveta, uprava pa vlogo 
strokovnega sodelavca, ki dela z 
vednostjo odbora. 

Tudi v tem obdobju je bilo mu
zejsko delo razgibano. Upravnik 
je  reševal tekoče upravne posle 
in se predvsem posvečal etno
grafskim zanimivostim, ki jih j e  
skiciral po terenu. Odbornik 
Kankelh j e  aktivno sodeloval pri 
prenosu dražgoških oltarjev v 
kapelo in obogatil etnografsko 
zbirko z vrsto maket, s katerimi 
j e  obiskovalcem natančno pred
stavil mesto Šk. Loka in posa
mezna kmečka poslopja. Usluž
benka Goriškova je  skrbela za 
arhivalije, med katerimi je  bilo 
tudi pomembno mikrofilmsko 
gradivo iz miinchenskih arhi
vov. 

Muzejska dejavnost se j e  v 
tem času tako povečala, da je  bi
lo treba spet reševati vprašanje 
prostorov. Novi upravnik Andrej 
Pavlovec j e  skušal urediti v ne
kdanji grajski garaži shrambo 
slik, v nekdanjem hlevu depo za 
plastike, v verandi naj bi bile 
shranjene arhivalije, deponirani 
etnografski predmeti so bili pre
neseni v zgornje prostore kašče, 
zbirka NOV pa v na novo zgraje
ni Dom zveze borcev, kjer j e  
skrb zanje prevzel tov. Stane 
Pečar. 

Muzejsko delo se v tem času 
ni omejevalo samo na delo v mu
zeju. Muzej j e  izvajal izkopava
nja na Kranclju, kjer j e  bil od
krit t. i. Zgornji stolp, ki predsta
vlja najstarejši stavbni ostanek 
freisinške Loke. Začela se j e  tu
di akcija za prenovo Grabna. 

V tem obdobju je  v delovanje 
društva aktivno posegel pred
sednik občinskega ljudskega od
bora Cveto Kobal. V glavnem po 
njegovi zaslugi j e  mestno jedro 
kljub številnim prezidavam 
ostalo nedotaknjeno; še več — 
načrtno so padle nove stavbe, ki 
so motile podobo srednjeveške
ga mesta. Njegova zasluga je, da 
je  muzej pridobil nove prostore 
na izpraznjenem loškem gradu. Dne 16. avgusta 1959. leta, na 
20-letnico odprtja muzeja v sta
rem rotovžu, j e  bila slovesna 
otvoritev — tretja po vrsti — 
prenovljenih muzejskih prosto
rov na loškem gradu. Šele zdaj 
j e  bilo mogoče vse gradivo zbra
ti na enem mestu in ga smiselno 
urediti. 

Velika pridobitev je  bil obse
žen grajski vrt, ki j e  nudil lepe 
možnosti za postavitev skansna-
muzeja na prostem. In res so se 
zagnani muzealci kmalu lotili 
tudi postavljanja skansna. Po 
njihovih načrtih naj  bi tu stal tip 
kmečke domačije z vsemi priti-
klinami, ki bi predstavljal ento-
grafske značilnosti loškega po
dročja. Za osrednjo stavbo so iz
brali opuščeno, s slamo krito 
Škoparjevo hišo iz Puštala in jo 
opremili s potrebnim inventar
jem. Postavili so še s slamo krit 
kozolec, 200 let star čebelnjak iz 
brun s panjskimi končnicami, 
vodnjak na vitel, sušilnico za sa
dje, senik, oglarsko kolibo in 
mlin. 

Skansen j e  bil slovesno odprt 
18. decembra 1962. leta in bil do 
1970. leta dobro oskrbovan in 

odprt za obiskovalce enako kot 
ostale muzejske zbirke. Muzeal
ci so skrbeli za objekte in parko
vne nasade. 

Medtem so prireditve na graj
skem vrtu postajale vse števil
nejše; poleg loških poletnih pri
reditev so od 1968. leta dalje pri
rejali tu vsakoletni izseljenski 
piknik. Organizatorji le-teh so 
vse bolj posegali v muzej na pro
stem: Skoparjeva hiša j e  služila 
za garderobo, za električno raz
delilno postajo, za skladišče ma
teriala . . .  

Zato je muzej kasneje iz nje 
odstranil vse uporabne predme
te, ki so bili tam razstavljeni. Vi
šek pa so posegi v skansen dose
gli 1973. leta, ko j e  bilo na vrtu 
postavljeno betonsko prizorišče 
za praznovanje 1000-letnice Lo
ke. Tako je  sčasoma propadla ne 
le zamisel o širjenju skansna, 
svojo vlogo je  izgubil osrednji 
objekt — Skoparjeva hiša, neka
teri objekti so se morali umakni
ti, drugi pa propadajo. 

Ko j e  koncem leta 1981 postal 
lastnik grajske stavbe in vrta 
muzej, se j e  odločil, da bo pričel 
postopno obnavljati obstoječe 
objekte (hišo s svinjakom, hle
vom in podom, vodnjak, sušilni
co za sadje, kozolec, čebelnjak) 
in do leta 1990. postavil tudi no
ve (oglarsko bajto in kopo, zidno 
znamenje, apnenico, senik, ka-
ščo, kovačijo .. .)  V letu 1982 j e  
bila obnovljena zunanjost mlina 
in na novo opremljena njegova 
notranjost. Ker so namenska 
sredstva za ureditev skansna 
usahnila, so se v muzeju odloči
li, da oddajo grajski vrt in objek
te v njem v najem za ustrezno 
obliko gostinske dejavnosti. 
Mnenja je, da ta oblika dejavno
sti lahko zagotavlja denar za 
vzdrževanje objektov. Mira Kalan 

Po Loški planinski poti 
Piše: 
Silvo Dolinar 
iit,„ . ,  Za sestop 

LPP najbolj navadno 
R po strmi stezi navzdol v 

'J? dalje po gozdu do Pr-
vnc ^ .Oktobra 1943 so Nemci 
nik spome-

o^^^'J^dvajseti žig dobimo v 
tu ^^^^alnici pri Mohoriču. Od 

po cesti mimo lovske 
korn ^ Sozdni poti nad Podlom-

'."Slje skozi sadovnjak, čez 
P° kolovozu do ceste 

ni Bohinj. Nato po gozd-
žgn( nasprotni breg v Dra-

" a s  j e  znana po tridnevni 
b a l .  P®''tizanov Cankarjevega 
Do Nemci. Nemci so vas 
ru-j,®^2etju požgali in do tal po-
snr, kar nas spomni velik 

Tu udarimo tudi šest-
V žig, katerega dobimo 
ali ""epčevalnici pri spomeniku 
turi» kmetiji, kjer j e  kmečki 
Dfg Pri Birtu. Od Dražgoš 
krnal° cesti proti Jamniku, 

Ч skrenemo s ceste navzdol 

po gozdu v dolino, potem nazaj 
na hrib in že smo na Mohorju, 
kjer udarimo sedemindvajseti 
žig, katerega dobimo pri Jaku 
Pogačniku ali pa pri Čemažarju. 
Od Čemažarjeve domačije mimo 
znamenja, nato po gozdu, kjer 
dospemo do kmetije Gaber, po
tem čez špičasti hrib do razpo
tja, kjer pelje ena cesta na Sv. 
Jošt, druga pa na 665 m visoke 
Cepulje. Tu dobimo osemindvaj
seti žig. V gostilni se lahko tudi 
okrepčamo s poznanimi speciali-
tetami, kot so domači pršut in 
preste, ki veljajo za najboljše na 
Gorenjskem. Od tu naprej gre
mo do vasi Planica. Pred vasjo 
j e  čudovit spomenik NOB, v spo
min borcem, ki so padli na bliž
njem hribu, med njimi narodni 
heroj Stane Žagar. Od tu naprej 
po kolovozu na sleme in po njem 
na 678 m visoko Križno goro. 
Devetindvajseti žig dobimo na 
kmetiji pri Kalanu. Na Kalanovi 
hiši j e  spominska plošča, v spo

min štirim padlim sinovom in 
hčerki. Od Kalanove hiše gre 
pot navzdol do Travnika in Pra-
proškega mostu. Iz Praprotna 
po cesti ali bližnjicah k Sv. To
mažu, kjer dobimo trideseti žig 
pri Janku Ravnikarju v mežna-
riji. Od tu gremo po košenini v 
gozd po kolovozu do Zalubnikar-
ja, nato navkreber v gozd in že 
smo na 1025 m visokem Lubni-
ku. Tu na samem vrhu stoji lepa 
koča, katero upravlja PD Škof j a 
Loka. Enaintrideseti žig dobimo 
v koči, ki j e  odprta vse leto in ze
lo dobro oskrbovana; lahko tudi 
prenočimo. Prvo kočo na Lubni-
ku so Ločani zgradili 1932. leta. 
1. maja 1943 so jo partizani po
žgali iz bojazni, da se v njej  ne 
bi utrdili Nemci. Sedanji dom je  
Loško PD sezidalo leta 1953. Z 
vrha Lubnika se nekaj časa vra
čamo po isti poti, potem pa zavi
jemo levo proti Gabrovemu, ne
k a j  časa gremo po cesti, potem 
na stezo, ki pelje na Stari Grad. 
Sedaj j e  razvalina, v srednjem 
veku j e  bila to pomembna utrd
ba Wildenlak, ki so jo upravljali 
gradiščani in skrbeli za varnost 
freisinškega gospostva. V 13. 

stoletju so bili gradiščani loški 
vitezi. Potres 1511. leta j e  to 
utrdbo razdejal in škof je ni več 
obnovil. S Starega Gradu se pot 
spušča proti Vincarjem, naprej 
po kolovozu mimo Primoževe hi
še se kolovoz bliža zidu grajske
ga vrta. Tu pridemo do železnih 
vrat, kjer j e  vhod v grad, v kate
rem j e  sedaj Loški muzej. Tu do
bimo tudi zadnji, zasluženi dva-
intrideseti žig. 

Na kratko sem opisal LPP in 
vsem priporočam, da jo vsaj  en
krat prehodijo. Dolga je  blizu 
190 km, lahko jo prehodite v več 
etapah, ker ni časovno omejena. 
Meni j e  uspelo, da sem jo preho
dil v šestih dneh; hodil sem vsak 
dan od 10 do 14 ur. Sicer pa sem 
Loško planinsko pot letos preho
dil že dvajsetič. Vsem, ki se bo
ste odločili, da to pot prehodite 
ali pa da jo že delate, želim veli
ko lepih trenutkov v naravi ali 
pa v kakšni koči, kamor pridete 
utrujeni in z lepimi vtisi. Še to: 
dnevnik LPP lahko kupite v tra
fiki. 

Srečno pot! 



Ш KRAJ 

Obisk dedka Mraza je zopet 
razveselil naše najmlajše 

Težko pričakovanje, radovednost, k a j  j e  stari m o ž  pri
nesel s seboj, darila. 2 e  j e  tu  Novo leto. 

Stari dobri dedek Mraz čez leto dn i  n a  svidenje. 

V Novem Marofu j e  zrasel sodoben industrijski obrat, s ka
terim Alpina že več let uspešno sodeluje 

Športna srečanja utrjujejo 
sodelovanja 

Približno takole smo v kritičnih d n e h  novembra vozili preko 
Zirovskega vrha. 

Društvo f inančnih in računovodskih delavcev Žiri, skrbi tu
d i  za usposabljanje svojih članov 

Vsi že vemo, da v tovarni »Ta
tjana Marinić« v Novem Marofu 
izdelujejo gornje dele za Alpino. 

Delovne vezi so zelo tesne in 
globoke, sa j  j e  Alpina sodelova
la pri nabavi strojev za njihov 
novi obrat. 

Kot kaže, pa se bo sodelovanje 
še razširjalo, sa j  bo ta mladi ko
lektiv za nas delal vedno več 
gornjih delov. 

Toda za tesno delovno sodelo
vanje j e  pomembno, da se ljudje 
spoznajo med seboj, zato j e  naša 
13-članska ekipa nogometašev 
in šahistov obiskala naše koope
rante. 

Že sprejem sam j e  bil zelo pri
srčen. Po uvodnih pozdravnih 
besedah njihovega glavnega di
rektorja smo si ogledali proiz
vodnjo. 

Lahko ocenim, da gre za do
bro organizirano tovarno, ki de
la v urejenih razmerah, s sodob
no opremo in dokaj usposoblje
nimi delavci, ki so se tako teore
tično kot praktično usposabljali 
v tovarni sami. 

Za mrliško 
vežico so 

darovali 
Marija Mravlje — 

2.000,— din ob smrti Pav
le Oblak 

Marjana Žakelj, Ob po
toku 19 — 5.000,— din ob 
smrti hčerke Marice Ci-
gale 

Ciril Lahajnar, Selo 66 
— 5.000,— din, ob smrti 
Jakoba Kristana 

Janez Logar, Selo 61 — 
3.000,— din ob smrti Ja
koba Kristana 

Frančiška Tušar  — 
5000 din ob smrti Viktorja 
Tušarja. 

Po ogledu smo se preselili v 
veliko šolsko športno dvorano, 
kjer sta se sestali ekipi v malem 
nogometu. V pravem športnem 
ozračju so naši fantje sicer izgu
bili s 4:2, toda rezultat j e  le po
stranskega pomena. 

Šahisti smo igrali na petih de
skah in zmagali s 32. 

Po športnem srečanju smo se 
z gostitelji preselili v Varaždin-
ske toplice, kjer se j e  tovariško 
srečanje nadaljevalo še dobre 
tri ure. 

Pogovarjali smo se tudi o de
lu. Njihov cilj je, da bi še napre
dovali v pogledu kakovosti, v sa j  
taka je  njihova osnovna usmeri
tev. 

Kar zadeva samo srečanje, 
lahko rečem, da j e  bilo res en
kratno in hkrati kakovostno. 

Gostitelji so predlagali, da bi 
spomladi obisk vrnili in v okviru 
praznovanja 40-letnice Alpine 
nastopili v Žireh s celovečernim 
koncertom folklorne skupine in 
tamburašev. Obeta se nam torej 
kulturna oživitev in še globlje 
sodelovanje. Adolf KRIŽNAR 

»DELO - ŽIVLJENJE, j e  
glasilo ALPINE, tovarne 
obutve Žiri, Strojarska 
ul. 2, n. sol. o., k i  ima v 
svoji sestavi TOZD Proiz
vodnjo, TOZD Prodajo in 
Delovno skupnost skup
nih  služb.  — Ureja ga 
uredniški odbor: Tatjana 
Dolenc, Nada Govekar, 
Tatjana Mohorič, Anuška  
Kavčič, Anton Pintar, 
Vladimir Pivk, Nejko Po
dobnik, glavni i n  odgo
vorni urednik.  — Izhaja 
mesečno, naklada 2200 
izvodov. Fotografije: Vik
tor Grošelj. Tisk: T K  Go
renjski tisk, Kranj  


